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ACTA DE LA 28ena ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE 
CATALUNYA, CELEBRADA EL DIA 1 DE DESEMBRE DE 2017, A LA SEU DE L’ENTITAT 

S’inicia la programació prevista de la 28ena Assemblea General de la Federació de Municipis de 
Catalunya, amb l’acte d’obertura quan són les 13.10h. Són presents els electes locals associats a 
l’entitat que s’han acreditat i que després es diran i els assistents invitats. A la Mesa de l’Assemblea 
ocupen el seu lloc la vicepresidenta i alcaldessa de Montcada i Reixac, Sra. Laura Campos i els 
vicepresidents Sr. Josep Salom, alcalde de Tona, Sr. Antoni Masana, alcalde de Vacarisses; la Sra. 
Lluïsa Moret, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat com a Secretària de la Mesa; el Sr. Juan Ignacio 
Soto Valle, Secretari General de l’entitat i el President Federació de Municipis de Catalunya i 
Alcalde de Pineda de Mar, Sr. Xavier Amor i Martín.  

 

A l’Assemblea General del cens total d’inscrits acreditats davant la Secretaria General i del qual 

s’ha donat compte al Comitè Executiu és de 106 delegats i delegades que representen 498 
vots. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 

Xavier Amor, President de l’FMC 

Bon dia a tots i totes, companys i companyes, regidors i regidores. Vull donar-vos la benvinguda i d’una 
manera molt especial perquè la veritat és que en el moment en què estem: pressupostos, final de curs dels 
ajuntaments, tot i la feinada que tenim aquests dies, doncs és un esforç que volem reconèixer que avui 
estigueu aquí tots i totes. Vull fer unes salutacions una mica especials. Primer de tot, jo no ho recordo, avui 
tenim tots els secretaris de política municipal dels partits amb representació a la Federació de Municipis de 
Catalunya i és una molt bona notícia. Em refereixo als equips de política municipal d’ERC; els d’ICV amb en 
Lluís Moreno; Jaume Collboni del PSC i en Saldoni pel PDCat, agrair-vos que estigueu amb nosaltres. 
També vull agrair i donar la benvinguda i desitjar moltíssima sort als alcaldes que fa pocs dies que han estat 
nomenats alcaldes. Tenim avui la presència del nou alcalde de Terrassa, Alfredo Vega; i també –però potser 
s’incorporarà més tard- a xxx Ros, nou alcalde de Blanes que ahir em va trucar per dir que volia venir a 
l’Assemblea. Una altra cosa prèvia abans de començar aquesta Assemblea, dir-vos que en el Comitè 
Executiu reunit abans hem donat suport a la campanya del 3 de desembre del Dia Internacional de les 
Persones amb Discapacitat, a través del DINCAT. És una campanya que segur que us ha arribat a tots però 
que avui volíem animar-vos a què hi participeu activament. El Comitè Executiu ja ens hem fet la foto per 
donar-hi suport, però que a més a més, ens demanen que cada alcalde/alcaldessa, regidor/regidora, faci en 
el seu municipi la foto amb el cartell o fins i tot preparar una pancarta de suport a aquesta campanya. Una 
campanya que, a més, posa de relleu que són 500.000 les persones a Catalunya amb algun tipus de 
discapacitat especial i, per tant, això representa el 8 per cent de la població. I el dia 3 de desembre es 
commemora el Dia Internacional de les Persones amb Discapacitat. 

Fetes aquestes salutacions, entrem ja a l’Ordre del Dia.  

Dono la paraula al Secretari General per formalitzar el primer punt i que tot estigui correcte per iniciar 
aquesta Assemblea i que tenim el quòrum i tot per a les votacions, que s’ha de tenir controlat. 

 

1. Aprovació de l’ordre del dia, aprovació del reglament i elecció de la Mesa 

Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General 
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De conformitat amb l’acord que va adoptar el Comitè Executiu de l’entitat, la proposta d’ordre del dia –que es 
confirma la que es va formular en el seu moment amb la convocatòria- és el següent: Aprovació de l’ordre 
del dia, del reglament i elecció de la Mesa; Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 8 de juliol 
de 2016; Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2017. Ratificació de l’acord d’aprovació del Comitè 
Executiu del 3 de juliol de 2017; Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2016. Formulats i 
elevats a l’Assemblea General pel Comitè Executiu del 3 de juliol de 2017. Ratificació; Memòria d’activitats i 
de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2016. Ratificació de l’acord d’aprovació del Comitè Executiu del 3 
de juliol de 2017 i Torn obert de paraules. 

En aquesta proposta d’ordre del dia hi ha una qüestió sobrevinguda que ha aprovat el Comitè Executiu reunit 
abans, que és una proposta de substitució d’un membre per cobrir una vacant, deixada per l’exalcalde de 
Balsareny. Aquesta vacant, es proposa per part del Comitè Executiu, que es cobreixi amb la senyora Anna 
Martínez, alcaldessa de Santa Coloma de Cervelló. 

Amb això tanquem l’ordre del dia. 

La Proposta de Reglament de l’Assemblea és també la formulada en el seu moment i comunicada i està al 
Portal de Transparència de l’entitat i la proposta de composició de la Mesa, també acordada pel Comitè 
Executiu, és: President, Il·lm. Sr. Xavier Amor i Martín, President de l’FMC i alcalde de Pineda de Mar; 
Vicepresidents, Il·lma. Sra. Laura Campos i Ferrer,  alcaldessa de Montcada i Reixac; Il·lm. Sr. Josep Salom 
Ges, alcalde de Tona; Il·lm. Sr. Josep Félix Ballesteros, Alcalde de Tarragona; Antoni Masana, alcalde de 
Vacarisses; Secretària, Il·lma. Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat i Secretària 
suplent, Il·lma. Sra. Abigail Garrido Tinta, alcaldessa de Sant Pere de Ribes. 

Aquesta és la proposta i els punts que s’haurien de votar. 

 

Xavier Amor, President 

Explicaré el mecanisme de votació. En cada sobre teniu 4 paperetes de diferents colors: la verda que 
correspon al vot afirmatiu; vermella el vot en contra; en blanc, el vot blanc i en blau l’abstenció. A cada punt 
direm “comença la votació “ i llavors cadascú aixecarà el color que vulgui. És a dir, una única votació i 
tothom aixeca la papereta que vol i així ho farem durant tota l’Assemblea. Per tant, el primer punt que és 
Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i elecció de la Mesa. Comencem la votació.  

Resultat de la votació: Per unanimitat queda aprovat l’ordre del dia, el reglament i l’elecció de la Mesa. 

El President declara formalment constituïda la Mesa de l’Assemblea i queda obert l’ordre del dia de la 
sessió 

 

2. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 8 de juliol de 2016 

Es tracta de la darrera Assemblea General ordinària del 8 de juliol de 2016. . Algun comentari a fer sobre 
aquest punt de l’acta? Doncs si no hi ha cap comentari tornem a fer la votació.  

Resultat de la votació: Per unanimitat queda aprovada l’acta de la sessió ordinària del 8 de juliol de 2016 

 

3. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2017. Ratificació de l’acord d’aprovació del Comitè 
Executiu del 3 de juliol de 2017 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a l’Assemblea 
General. D’acord amb això, s’ha elaborat el pressupost general de l’entitat de l’any 2017 de conformitat amb 
l’estructura i recomanacions tècniques proposades pel Consell del Col·legis de Secretaris, Interventors i 
Tresorers de l’Administració local de Catalunya, segons el conveni formalitzat amb aquesta entitat en data 1 
de setembre de 2014. 
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D’acord amb la nova estructura pressupostària i de comptabilitat seguida per a la confecció del Pressupost, 
l’activitat econòmica i financera de la Federació de Municipis de Catalunya es registra a través del Pla 
General Comptable (PGC) de forma que permetrà fer el seguiment de l’execució pressupostària de forma 
instantània i automàtica, a partir de la comptabilitat, sense que calgui realitzar cap càlcul addicional de 
conversió. Així, la nova estructura pressupostària de l’FMC permetrà un seguiment i avaluació permanent de 
tota l’activitat econòmica financera durant l’exercici i facilitarà una major informació i, si s’escau, l’adopció de 
les mesures correctores que siguin necessàries; tot això a partir de la informació proporcionada per la 
comptabilitat i dels indicadors d’activitat associats als objectius. 

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

 ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC 

ACTIVITAT 1 
FORMACIÓ I 
ACTIVITATS 
ASSISTENCIALS 

ACTIVITAT 2 
COMUNICACIÓ I 
PROJECCIÓ 
INSTITUCIONAL 

ACTIVITAT 3 
SERVEIS GENERALS 
I SUPORT LOCAL TOTAL 

Quotes ens associats 0,00 0,00 1.543.378,70 1.543.378,70 

Aportacions 0,00 0,00 300.000,00 300.000,00 

Subvencions oficials a l'activitat 130.944,00 0,00 0,00 130.944,00 

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 122.000,00 13.000,00 0,00 135.000,00 

Ingressos financers 0,00 0,00 2.500,00 2.500,00 

Ingressos excepcionals 0,00 0,00 1.000,00 1.000,00 

TOTAL  INGRESSOS 252.944,00 13.000,00 1.846.878,70 2.112.822,70 

 ESTAT DE DESPESES. Compte PGC     

Despeses de personal 44.076,17 60.740,27 793.235,09 898.051,53 

Formació, Jornades 267.040,00 22.000,00 20.000,00 309.040,00 

Aportacions a entitats 0,00 0,00 216.205,00 216.205,00 

Despeses de la Seu Social 0,00 0,00 194.000,00 194.000,00 

Despeses de funcionament 0,00 18.000,00 119.000,00 137.000,00 

Serveis externs 25.000,00 0,00 69.000,00 94.000,00 

Publicacions 0,00 60.500,00 0,00 60.500,00 

Desplaçaments i altres de representació 0,00 0,00 48.000,00 48.000,00 

Altres despeses 636,91 0,00 299.506,81 300.143,72 

TOTAL  DESPESES 336.753,08 161.240,27 1.758.946,90 2.256.940,25 

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -83.809,08 -148.240,27 87.931,80 -144.117,55 

 INVERSIONS. Compte PGC     

Inversions 0,00 0,00 23.000,00 23.000,00 

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 
AMORTITZACIÓ 

0,00 0,00 -18.000,00 -18.000,00 

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST FINANCER -83.809,08 -148.240,27 82.931,80 -149.117,55 

Quadre 1 

 
A més de la nova estructura pressupostària, són destacables les limitacions en la despesa, seguint un criteri 
d’austeritat. En aquest aspecte, el document pressupostari integra les Normes generals de funcionament i 
control de l’entitat aprovades en la seva versió actual. Aquestes Normes s’annexen al present acord. 
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Quadre 2 
 

El Consell de CSITAL de Catalunya ha emès un informe tècnic favorable en relació a l’adequació de 
l’estructura tècnica i comptable d’aquest pressupost a la normativa d’aplicació, les conclusions del qual és 
del tenor literal següent: “A la vista de tot el que s’ha exposat, es pot concloure que la Proposta de 
Pressupost per a l’exercici 2017 elaborada per la Secretaria General de l’FMC que s’haurà de presentar al 
Comitè Executiu per a que l’elevi a l’Assemblea per a la seva aprovació, d’acord amb els Estatuts de l’entitat 
i amb els articles 2 i 3 de les Normes generals de funcionament administratiu i control de l’FMC, aprovades 
pel Comitè Executiu en sessió de 16 de desembre de 2014, és coherent i consistent en la seva forma i en el 
seu contingut, que les previsions d’ingressos i de despeses estan adequadament justificades i són raonables 
d’acord amb les hipòtesi plantejades, amb els objectius formulats i amb les activitats a desenvolupar, i que 
l’FMC disposa de capacitat de finançament suficient per a finançar el dèficit pressupostari resultant, 
garantint, en tot cas, l’equilibri patrimonial de l’entitat i la seva solvència”. 

En raó de tot això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, s’eleva a l’Assemblea General la següent 
proposta d’acord: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 3 de juliol de 2017 d’aprovació del pressupost de 
l’exercici econòmic 2017, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la proposta, amb un total de 96 folis, 
rubricats i segellats pel Secretari General, a tots els efectes legals.” 

 

Xavier Amor, president 

Aquest pressupost, com ja saben dels últims anys, fruit dels convenis que ens vam comprometre en pro de 
la transparència, amb el CSITAL que ens ajuden a configurar el pressupost i que ja vam formalitzar que són 
ells qui presenten la proposta de pressupost de l’entitat. Dir-vos que és un Pressupost elaborat per la 
Secretaria General, amb informe de conformitat del CSITAL Catalunya; un pressupost de contenció que 
marca la tendència que vam iniciar el 2013; un pressupost que manté una decisió que vam  prendre l’any 
passat de rebaixa del 16% a les quotes dels nostres associats; això representa que en aquest segon any 
haurem fet un estalvi per les quotes als ajuntaments de 500.000 euros. Per tant, seguirem amb aquesta 
política de rebaixar aquest 16%. Un pressupost que parteix inicialment amb un dèficit inicial  assumible per la 
situació econòmica i financera de l’entitat. L’any passat, si ho recorden, també partia amb aquest dèficit 
d’uns 100.000 euros, finalment i com veuran en la liquidació dels comptes, hem acabat amb superàvit. Les 
previsions en aquest any són també partir de sortida amb aquest dèficit pressupostari, però ja tenim en ment 
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quines línies hem d’anar treballant en el dia a dia per acabar amb equilibri o vorejant l’equilibri,. Aquest és el 
compromís d’esforç que vam prendre en el seu dia i que continuarem fent en aquesta casa. Cal destacar la 
nostra estructura de Capítol I – Despeses de Personal – . Actualment l’FMC té 15 persones en la plantilla. 
Ara tenim tres col·laboradors més –que es troben al final de la sala- gràcies a un conveni amb la Universitat, 
i que, per tant, també els donem la benvinguda i que els agraïm la feina que estan fent i amb el què ens 
estan ajudant. En tot cas, la plantilla de 15 persones és similar a l’estructura que té l’associació Basca 
EUDEL i molt per sota de d’altres entitats de Catalunya i resta de l’Estat que dupliquen aquestes despeses. 
Es consolida en pro de la transparència la publicació del cens de quotes d’associats de l’entitat i el 
procediment d’aprovació de les quotes. Dit això, el pressupost que ara presentarem i que elevem a la vostra 
aprovació és d’una quantia de 2.256.940,25 euros i ara passarem la paraula perquè ens expliquin els detalls 
al senyor Joan Ramon Segalés, Interventor-Tresorer d’Administració Local, designat pel CSITAL Cataluny i 
que a més és interventor de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat. 

En la documentació editada tenen tot el pressupost, els gràfics i l’evolució del pressupost. 

 

Joan Ramón Segales, Interventor-Tresorer d’Administració Local, designat pel CSITAL Catalunya i 
interventor general de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat 

Bon dia president i gràcies a tothom. La meva intervenció és fruit del protocol que van signar l’FMC i el 
Consell de Col·legis de Catalunya de Secretaris, Interventors i Tresorers d’Administració Local l’any 2014 i 
que s’ha anat actualitzant per continuar amb aquesta col·laboració. L’objectiu d’aquesta col·laboració era 
emetre un informe de caràcter tècnic i extern respecte del pressupost que es presenta aquest any a 
aprovació. 

Aquest informe tècnic extern s’ha basat en analitzar i verificar diferents aspectes del Pressupost. Per davant 
del seu contingut que s’havia d’ajustar al model que es va implantar a l’exercici 2015, que consistia en 
elaborar diferents estats d’informació. El pressupost financer, que és el que tots entenem, previsió 
d’ingressos i despeses; és a dir, aquells que tenen efectes en els moviments de fons. Aquest pressupost 
financer tenia una distribució per activitats, tres blocs en funció de les activitats que desenvolupa l’FMC i 
amb uns estats comparatius en relació a les previsions del pressupost aprovat en l’exercici 2016 i el 
tancament de l’exercici 2015. També conté un compte de pèrdues i guanys previsional, hem de tenir present 
que l’FMC es regeix pel que fa al règim comptable a la normativa que afecta les associacions i, per tant, està 
subjecte al Pla General de Comptabilitat d’aquest tipus d’entitats per a Catalunya. Així doncs, s’incorpora 
aquesta informació provisional que és el compte de pèrdues i guanys previsional, també segmentat per 
activitats i amb dades comparatives de l’exercici 2016 i 2015. Finalment, s’incorporen dos estats més, que 
són el balanç previsional a 31 de desembre de 2017 fruit de l’execució d’aquest pressupost que se sotmet a 
aprovació. I finalment la memòria, que en definitiva del que es tracta és de justificar i explicar les dades que 
figuren en el pressupost amb tota la informació que sigui necessària per tal de comprendre aquestes dades. 
Verificat això, efectivament el pressupost que es presenta a aprovació conté tots aquests estats; els quals 
han estat elaborats a partir de les informacions dels exercicis 2015 i 2016, que han estat verificades, i per 
tant també s’ajusten a la liquidació i al tancament de l’exercici 2015 pel que fa a les dades comparatives 
2015 i a les previsions aprovades no a la liquidació sinó de les previsions aprovades en l’exercici 2016. Pel 
que fa al contingut pròpiament del pressupost, no ofereix massa novetat respecte a l’exercici passat, segueix 
una mica la tendència dels últims anys, del 2015 al 2017  –com a dit el President-. Al 2017 va tenir una mica 
de davallada com s’ha explicat per la modificació del sistema de determinació de les quotes dels associats, 
va ser d’un 9%. Aquest any, la disminució a la banda dels ingressos ha estat només d’un 0,50%, que 
s’explica bàsicament per les quotes dels associats, les activitats dels cursos, les activitats de les vendes de 
les publicacions i les subvencions que rep de la Generalitat, per una banda pel que és el finançament 
general  de l’entitat i per altra banda pel que és el seu funcionament de l’activitat formativa. I finalment, amb 
caràcter residual, avui dia, també una petita quantitat va en funció dels rendiments dels ingressos financers 
que té previstos. Pel que fa a les quotes no hi ha canvis; pel que fa a les aportacions de la Generalitat pels 
dos conceptes abans esmentats tampoc no hi ha canvis i per tant, els canvis en els ingressos estan 
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bàsicament concentrats en dos conceptes, que serien els cursos, que s’ha previst un lleuger increment de 
28.000 euros per a l’exercici 2017 i una disminució pel que fa a la venda de publicacions, que està prevista 
una reducció d’uns 37.000 euros com a conseqüència de que a l’exercici 2016 es va editar, publicar i posar a 
la venda el Codi de Règim Local actualitzat i per tant, es va produir en l’exercici 2016 i no té repetició en 
l’exercici 2017. Per la resta no hi ha novetats. Per l’import total –com ha dit el President- són 2.112.822,70 
euros pel que fa als ingressos. Pel que fa a les despeses, també hi ha hagut una lleugera reducció durant 
tots aquests anys. L’any 2016 es va reduir un 2,34 i aquest any un 2,23; per tant la xifra és molt similar. 
Reduccions que pel que fa al Capítol I s’han estabilitzat, ja que es manté la mateixa plantilla i es preveu un 
increment d’un 1%, per tant, la resta de variacions venen, per una banda, de perquè hi ha una previsió 
d’inversions en aquest exercici 2017 superior a la que hi havia en l’exercici 2016, i la resta es pot ajustar a 
les activitats que ha de desenvolupar l’entitat. Per tant, el pressupost des d’aquest punt de vista ofereix un 
saldo total –com també ha dit el President- d’un dèficit inicial de 149.117,55 euros que representen uns 
40.000 euros menys del que es va preveure per l’any passat. L’any passat es va preveure una necessitat de 
finançament de  89.797 euros. Pel que fa a la capacitat de l’analitzat un dels aspectes que en el treball que 
hem fet s’ha tingut en compte és analitzar la capacitat de finançament de què disposa l’FMC per tal 
d’assumir aquestes necessitats de finançament previstes en el pressupost i la veritat és que no ofereix 
massa problema perquè el balanç de l’entitat està suficientment sanejat i amb una capacitat de recursos 
propis molt elevada perquè en el tancament del 2017 està previst que el patrimoni net de l’entitat sigui de 
2.618.797 euros; la qual cosa representa pràcticament el 75% de tot el balanç. Per tant, és una capacitat 
més que “OFULGADA” per poder fer front a aquestes necessitats de finançament. No només això, sinó que 
a nivell de solvència, el que seria el nivell de maniobra -per entendre’ns el capital circulant- permet també 
assumir això perquè veurem que assoleix els 2.600.000 euros. Això amb xifres pressupostades, perquè 
realment el tancament del 2016 va ser millor del previst i sobre aquestes xifres aproximadament hauríem 
d’afegir uns 300.000 euros addicionals que va reportar el tancament de l’exercici 2016. Per tant, des 
d’aquest punt de vista, el patrimoni de l’entitat no es veu pràcticament afectat i posa de manifest una 
capacitat de finançament sense cap mena de problema per tal d’assumir-lo.  

Continuant amb les verificacions que s’han fet, s’ha comprovat també la uniformitat del pressupost respectes 
dels pressupostos dels exercicis anteriors, partint sempre del model establert l’exercici 2015, i efectivament 
l’estructura del pressupost segueix la línia que es va aprovar en aquell moment i, per tant, les dades són 
perfectament comparables, les del 2017 amb les del 2016 i les del 2015. Pel que fa a la congruència de les 
dades que figuren d’exercicis anteriors, 2016 i 2015, també s’ha verificat que es corresponguessin 
efectivament amb les pressupostades i les tancades en aquests exercicis i també compleixen. Pel que fa a la 
consistència, és a dir que totes les dades que figuren en els diferents estats que integren el pressupost 
fossin consistents, és a dir que no hi haguessin modificacions d’un estat a l’altre, tampoc s’ha observat cap 
mena d’inconvenient en aquest sentit. Pel que fa al contingut de la memòria, és suficientment complert i és 
l’establert en l’exercici 2015, és a dir que inclou la informació detallada sobre com s’han avaluat els diferents 
conceptes d’ingressos i de despeses; també té la informació detallada de cadascun d’aquests conceptes per 
tal de poder justificar les dades que figuren en aquest pressupost. Per tant, queden suficientment justificades 
i, a més, s’amplia aquesta informació amb els objectius de cadascuna de les activitats amb les que se 
segmenta el pressupost, aportant dades sobre aquestes activitats, amb indicadors de la seva previsible 
evolució; la qual cosa justifica les dotacions que s’han previst per tal de poder dur a terme aquestes 
activitats. Pel que fa a la raonabilitat de les previsions, la banda principal, que seria la dels ingressos, no 
ofereix cap dubte, és a dir, té uns ingressos més o menys consolidats, La seva previsió s’ajusta 
raonablement al que finalment s’executarà, com ha passat en exercicis anteriors, i, pel que fa a les 
despeses, el mateix. Bàsicament el que és el tema de personal també està justificat amb la plantilla que 
existeix en aquests moments i, pel que fa a la resta d’activitats, també són suficients les despeses previstes 
per poder dur a terme les activitats planificades durant l’exercici. Finalment, com ja s’ha esmentat abans, la 
capacitat financera per tal de poder assumir aquestes necessitats de finançament, queda més que 
acreditada amb les dades de la situació patrimonial de la Federació de Municipis. La conclusió a la que 
arriba l’informe –que també s’adjunta en el document de pressupost que s’ha facilitat- és que aquest 
pressupost és coherent i consistent en la seva forma i en el seu contingut; que les previsions d’ingressos i de 
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despeses estan adequadament justificades i són raonables d’acord amb les hipòtesi plantejades amb els 
objectius formulats i les activitats a desenvolupar. I que la Federació de Municipis de Catalunya disposa de 
capacitat de finançament suficient per a finançar el dèficit pressupostari resultant, garantint, en tot cas, 
l’equilibri patrimonial de l’entitat i la seva solvència. Aquesta seria la tasca que hem desenvolupat des del 
Consell de Col·legis de Secretaris, Interventors i Tresorers de l’Administració Local de Catalunya. Gràcies.   

El President dóna les gràcies per I'explicació i la feina i comenta als assistents que s’obre el torn 
d’intervencions. Tot seguit cedeix la paraula a la Secretària de la Mesa que donarà les dades dels vots 
efectius a l’Assemblea. 

 

Lluïsa Moret i Sabidó, Secretària de la Mesa i alcaldessa de Sant Boi de Llobregat 

En aquests moments hi ha acreditades a la sala 77 persones que representen 329 vots. 

 

Antoni Massana, Vicepresident de I'FMC i alcalde de Vacarisses 

Bé, per manifestar la nostra posició, el nostre vot, que serà l’abstenció.  Nosaltres, com va sent habitual, no 
estem d’acord amb l'aportació que fa la Federació de Municipis a la FEMP, aquests 210.000 euros. No 
acabem d’entendre quin benefici en traiem d’estar representats en aquesta entitat. Sempre se’ns diu que 
paguem poc, que caldria que paguéssim més, i no entenem tampoc el perquè. Tot i que amb línies generals 
estarem d’acord amb aquest pressupost, ens abstindrem per aquest motiu que acabo d’exposar. 

 

Xavier Amor, President 

En no haver més paraules, comenta també en relació al què ha explicat el vicepresident –que a més és un 
comentari que sempre surt a l’Assemblea i que sempre intentem explicar, però són posicionaments de partit 
que respectem-. El fet de participar en la FEMP, a la nostra entitat ens aporta, primer, participar directament 
en la Junta de Govern de la FEMP; i segon, la interlocució que la FEMP té amb l’Estat espanyol. Ara mateix 
estem amb el tema de la reposició d’efectius, amb el tema de que els ajuntaments puguin distribuir els seus 
recursos. Que puguem lluitar contra l’LRSAL que ens té encorsetats.... i aquests són alguns dels motius pels 
quals l’FMC històricament ha estat la FEMP aquí a Catalunya. Això també té la seva importància històrica a 
l’entitat i, per tant, d’aquí la decisió. 

El fet del comentari de que ens costaria més car és perquè hi ha un conveni que tenim nosaltres i alguna 
entitat més a nivell territorial, pel qual els ajuntaments catalans no paguen una quota directament a la FEMP, 
sinó que és una quota conjunta que paga l’FMC que ja està inclosa en la quota que cada ajuntament paga a 
l’FMC. Si això ho féssim com fan d’altres entitats municipalistes territorials, la suma potser seria més. El tant 
per cent, segur. És possible que hi haguessin menys ajuntaments associats a la FEMP, però la fórmula és a 
través d’aquest conveni que està en vigor i, per tant, aquesta és l’explicació i el motiu de pertànyer a la 
FEMP. De tota manera, com sempre també he dit, agraeixo l’abstenció perquè en aquest cas també es 
podria optar pel vot contrari; i això també reconeix que la feina pel que fa al tema econòmic de l’entitat –
deixant de banda aquest punt- s’està d’acord i vull agrair aquesta generositat per part del vicepresident 
Massana. 

    

Doncs si no hi ha cap més intervenció, procedim a la votació.  

Resultat de la votació: Per majoria, amb 12 abstencions, queda ratificat el pressupost de l’FMC per a 
l’exercici 2017.  
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4. Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2016. Formulats i elevats a l’Assemblea 
General pel Comitè Executiu del 3 de juliol de 2017. Ratificació 

Xavier Amor, President 

Com saben, a partir de 2014 vam posar en marxa el Portal de Transparència, on poden trobar tots els 
documents i on està tota la documentació de l’entitat. I, el 2015 –dins del nostre compromís i acord d’inici de 
mandat- vam aprovar el Programa de Compliance, única entitat municipalista de l’Estat que té aprovat 
aquest Programa de Compliance i la responsabilitat i cura d’aquest programa recau en el nostre Secretari 
General. Aquestes dues informacions serveixen per donar pas i cedir la paraula al Sr. José Luis Galipienso, 
Advocat Consultors/Auditors, que ens audita els comptes i que certifica que anem fent les coses com toca. 

“El Comitè Executiu de l’FMC en data 3 de juliol d’enguany va adoptar el següent acord: “Punt 4. 
Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2016. L’article 33.j) del Estatuts 
de la Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del pressupost i dels 
comptes anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes anuals 
corresponents a l’exercici econòmic de 2016 per la Secretaria General i aquesta Presidència.  

Aquests comptes anuals han estat degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, 
comptes anuals i informe de gestió de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2016, que obra a l’expedient i 
que s’integra en aquesta proposta a tots els efectes legals.  

En virtut de tot això, aquesta presidència eleva al Comitè Executiu la següent proposta d’acord: 

Únic.- APROVAR la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2016 elaborats que en 
compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de 
l’Assemblea General, conforme als documents que degudament diligenciats per la Secretaria General estan 
annexats a la proposta i que s’integren en aquest acord a tots els efectes legals.”  

De conformitat amb el que estableix l’article 25 des Estatuts vigents de l’FMC procedeix sotmetre aquest 
acord a l’aprovació de l’Assemblea General tot i significant que el contingut de l’informe d’auditoria no revela 
cap incidència rellevant i que la Carta de Recomanacions indica que les incidències que han estat objecte 
d’observació o bé han estat subsanades en el moment d’emissió o bé estan en tràmit de subsanació. La 
documentació comprensiva del compte, l’auditoria sencera, la carta de recomanacions i l’acta de la sessió 
del Comitè Executiu en aquesta part amb les deliberacions i votació estan disponibles des del moment de la 
formulació del compte al portal de transparència de la pàgina web de l’FMC www.fmc.cat 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.-Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 3 de juliol de 2017 i, en conseqüència, aprovar els 
comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2016, degudament auditats, de conformitat i als efectes 
previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de l’FMC, conforme als documents que 
s’annexen en aquesta proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals mitjançant diligència de la 
Secretaria General. 

SEGON.- Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis corresponents a la 
tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics corresponents.” 

 

José Luis Galipienso, lletrat d’Auren Consultors 

Buenos días a todos. En primer lugar para explicar lo que ha sucedido en el 2016, un ejercicio tan complejo, 
en cinco minutos…. Lo que voy a hacer es referirme sobre todo a la documentación que tenéis cada uno de 
vosotros en los dossiers y básicamente y en especial a dos documentos. Uno sería el informe de auditoría 
de cuentas del ejercicio 2016 y por otro a un informe, un Memoràndum, que se elabora por el Comité 
Ejecutivo, donde se explican los puntos principales de lo que ha sido el resumen de las cosas que han 
sucedido durante el 2016. 

http://www.fmc.cat/
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Joan nos ha hablado del futuro, del ejercicio 2017, y Xavier nos ha hecho al principio de la exposición un 
breve resumen de cómo ha sido. Yo, si os parece, empiezo con el tema de la auditoría de cuentas del 
ejercicio 2016 que este año ha sido realizada por Baker Tilly, en informe de fecha de 29 de mayo de 2017. 
Lo que voy a leer expresamente son los dos puntos principales de lo que sería el informe, de lo que se 
obtiene que la información financiera de la Federación cumple con los requisitos contables establecidos, y es 
un informe que no tiene ningún tipo de salvedad. Hago un breve extracto: “Hem auditat els comptes anuals 
abreujats adjunts de la FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE CATALUNYA, que comprenen el balanç abreujat a 
31 de desembre de 2016, el compte de pèrdues i guanys abreujat, l'estat abreujat de canvis en el patrimoni 
net i la memòria abreujada corresponents a l'exercici finalitzat en aquesta data.,,,, El Comitè Executiu és el 
responsable de formular els comptes anuals adjunts, de manera que expressin Ia imatge fidel del patrimoni, 
de la situació financera i dels resultats de FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE CATALUNYA, de conformitat 
amb el marc normatiu d'informació financera aplicable a l'entitat...”. La opinión, en definitiva, lo que expresa 
es lo siguiente: “En la nostra opinió, excepte pels possibles efectes del fet descrit en el paràgraf de 
“Fonament de l'opinió amb excepcions", els comptes anuals abreujats adjunts expressen, en tots els 
aspectes significatius, la imatge fidel del patrimoni i de la situació financera de la societat FEDERACIÓ DE 
MUNTCIPIS DE CATALUNYA a 31 de desembre de 2016..”. Es decir, la información que teneis ha sido 
verificada por los auditores y auditada y entonces cumple con todos los requisitos de información, de imagen 
fiel y de todos los principios generales contables que son necesarios para considerar que la información 
financera es correcta y es ajustada a las normes contables. A partir de aquí, teneis dentro de la 
documentación el informe entero con todas las normas de valoración que se utilizan y podéis obtener 
cualquier información adicional que sea necesaria para comprender cuál ha sido la evolución. La evolución, 
yo creo que en la página 70 del informe de la documentación que tenemos aquí de la Asamblea, hay un 
Memorándum que está redactado por el Comité Ejecutivo para la aprobación de las cuentas anuales, dónde 
se expresa de forma muy resumida los elementos más importantes de lo que ha pasado en el ejercicio 2016. 
Algunas de las claves ya las ha dado Xavier en la exposición, y Joan con lo que va a pasar en el futuro, pues 
se marca la misma tendencia. Qué paso en el ejercicio 2016? Pues de entrada, en la 27ª Asamblea General 
lo que se aprobó es una reducción de las cuotas de los Asociados que ascendían aproximadamente a nivel 
presupuestario en 250.000 euros, lo que hacía que el déficit que marcaba esta reducción de ingresos 
aproximadamente se previera que fuera de 192.000 euros. Qué pasaba? Si lo que se pretende es una 
reducción de cuotas de 250.000 euros y se pretende también una reducción de gestos por un ajuste más 
correcto de los gestos, lo que pasa es que no se pretendía que fuera una reducción muy agresiva, sino que 
fuera progresiva, y al final se aprobó en la Asamblea un déficit de 192.000 euros. Lo que ha sucedido es que 
desde el punto de vista de ingresos, sí que se han cumplido prácticamente las disposiciones 
presupuestarias, la cifra que se presupuestó fueron 2.123.000 euros y finalmente los ingresos, el volumen de 
ingresos del ejercicio, ha sido de 2.090.000 euros, con lo cual ha habido muy poca desviación en el volumen 
de ingresos. Hablamos de un 1,57% de reducción; son únicamente 33.000 euros. Desde el punto de vista de 
ingresos se ha cumplido con lo que se preveía presupuestariamente. A partir de aquí, qué ha pasado? Que 
en los gastos se ha intentado optimizar todo lo que es la generación de recursos, se ha sido riguroso con el 
gasto y entonces se ha logrado una reducción bastante importante en los gastos que ha pasado de una 
previsión presupuestaria de 2.316.000 euros a un resultado del gasto real de 2.069.000 euros, con un ahorro 
de 217.000 euros sobre el gasto presupuestado para este ejercicio. Hay que tener en cuenta que el gasto 
del ejercicio 2015 era de 2.330.000 euros, con lo cual la reducción real para llegar a los 2.069.000 euros, ha 
sido ciertamente notable sin que ello redunde en la reducción de los servicios prestados por la entidad y la 
calidad de los mismos. Las principales partidas en las que se han aplicado reducciones han sido 4: En 
primer lugar tenemos la partida de “gastos de personal”, que se ha reducido 44.244 euros, que sería un 
4,70% respecto al presupuesto establecido; se ha reducido de la misma manera la partida de “formación y 
jornadas”, que ha supuesto un ahorro también de 46.000 euros; por otra parte, “servicios externos” ha tenido 
una reducción de 49.000 euros, lo que supone un 42% menos que la cantidad presupuestada; y, finalmente, 
dentro del capítulo de “otros gastos”, hay una partida de “dotación para insolvencias” que tenía una dotación 
presupuestada de 230.000 euros y que finalmente y gracias a la gestión de cobro que se ha realizado 
durante el ejercicio, el ahorro resultante ha sido de 90.000 euros. Con lo cual, la suma de estas partidas, 
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hacen que la reducción del gasto hay permitido compensar la reducción de las cuotas que se acordaron en 
la 27ª Asamblea, del ejercicio anterior, y ello hiciera que al final el resultado definitivo, en lugar de ser un 
resultado negativo de 192.000 euros, pues haya acabado siendo un resultado positivo de 20.497 euros, que 
es lo que en las cuentas anuales así se expresa. A destacar que el esfuerzo ha sido de control, de rigor, en 
todas las partidas de gasto, y que esa es la expectativa para mantener y para continuar durante el ejercicio 
siguiente como ha explicado antes Joan respecto al presupuesto. Creo que esto fundamentalmente son las 
partidas principales que permiten comprender muy rápidamente cuál ha sido la evolución del ejercicio 2016.  

  

Xavier Amor, President 

Moltes gràcies per l’explicació i obrim també un torn de paraules si algú vol comentar alguna cosa sobre els 
comptes generals.  

Doncs si no hi ha cap intervenció, procedim a la votació. Una última actualització de dades per a la votació. 

 

Lluïsa Moret i Sabidó, Secretària de la Mesa i alcaldessa de Sant Boi de Llobregat 

En aquests moments hi ha acreditades a la sala 90 persones que representen 386 vots. 

 

Xavier Amor, President 

Passem a la votació dels comptes. 

Resultat de la votació: Per unanimitat, queden ratificats els Comptes anuals corresponents a l’exercici 
econòmic de 2016. Formulats i elevats a l’Assemblea General pel Comitè Executiu del 3 de juliol de 2017. 

 

5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2016. Ratificació de l’acord 
d’aprovació del Comitè Executiu del 3 de juliol de 2017 

“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’aprovació de la Memòria de Gestió de l’entitat. Per 
tal de donar compliment aquesta previsió, la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació 
Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals van formalitzar un conveni en data 26 de juliol de 2016 per 
a la realització de la memòria anual de l’entitat que contemplés de forma integrada i sistemàtica la gestió 
duta a terme  durant l’exercici 2016.  

En execució de les previsions d’aquest conveni, s’ha elaborat la Memòria de la Federació de Municipis de 
Catalunya corresponent a l’exercici 2016 que contempla la informació sobre la seva activitat institucional en 
el conjunt d’àmbits i àrees en els quals l’FMC ha desplegat la seva acció així com les prioritats definides i les 
331 activitats a elles vinculades. El document, així, respon a un reflex fidel de la informació provinent dels 
acords i resolucions adoptades pels òrgans de l’entitat així com dels serveis tècnics i jurídics que ha estat 
degudament sistematitzada.   

L’activitat associativa de l’FMC durant l’any 2016 s’ha centrat des del punt de vista intern en la consolidació 
organitzativa de l’estructura d’àmbits acordada a l’Assemblea General de 23 d’octubre de 2015. El canvi 
organitzatiu concentra en nou àmbits sectorials l’activitat de l’FMC i supera la vella organització a través de 
comissions, oferint major transversalitat a l’acció i millor suport per part dels serveis generals interns a 
l’abast. Aquesta activitat de caire orgànic-institucional i la renovació de la representació de l’entitat ens els 
diferents organismes mixtes de la xarxa institucional – principalment la vinculada a la Generalitat de 
Catalunya- però també a partir de l’any 2015, la corresponent a la xarxa associativa municipal de la qual 
l’entitat forma part a través de la seva presidència.  
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La Memòria recull, doncs, les àrees d’activitat en les quals l’FMC ha mantingut una acció preferent tant en la 
defensa dels interessos locals en el conjunt de la xarxa institucional com en l’activitat d’assistència tècnica i 
jurídica als ens locals i en la vessant de la seva activitat formativa. Tot això, impulsant a més a més, línies de 
reivindicació ajustades als interessos locals que afecten el finançament local, un nou marc jurídic per als 
governs locals de Catalunya, o l’exercici de competències en els diversos sectors de l’activitat que avui són 
essencials per a les nostres comunitats locals. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació 
del següent ACORD: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 3 de juliol de 2017 d’aprovació de la Memòria d’activitats i 
gestió de l’entitat corresponent a l’exercici 2016, de conformitat amb l’Annex I que consta de 137 folis 
rubricats i segellats pel Secretari General i que s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.” 

 

Xavier Amor, President 

La memòria la tenen també a la documentació que vam enviar i a la que avui s’ha lliurat i jo simplement faré 
a tall de titular una mica posar en context i una petita intervenció per presentar aquesta memòria perquè 
torno a repetir que totes les reunions i totes les activitats estan recollides en aquesta memòria i per tant amb 
calma ho poden mirar.  

Les primeres dades de context és que l’entitat manté les seves xifres de militància a l’entitat. Som una entitat 
referència en aquest cas de la FEMP des de Catalunya amb interlocució directa i amb la participació en la 
Junta de Govern. Pel que fa a la militància, són 650 els ens locals que tenim associats a l’entitat i això 
representen 6,7 milions d’habitants, la representació del 89% de la població total de Catalunya i en els 
Àmbits de treball de l’entitat estan vinculats activament 1.100 electes distribuïts en els 9 Àmbits i 200 tècnics 
municipals.  

El que fem és defensar el marc competencial dels municipis, promoure els canvis que els ciutadans 
demanden i assegurar una defensa eficaç de l’autonomia dels governs locals. Una característica que ens 
identifica com a entitat. La formació és un apartat molt important per a nosaltres, un dels pilars de l’entitat; 
sobretot la formació tècnica quan hi ha nova normativa i com també hem parlat prèviament en el Comitè 
Executiu, obrirem ja en aquest segon any el que és la formació de cara als electes. Obrirem aquesta línia de 
formació que es fa però que específicament no, doncs electes i tècnics es barregen ara en les diferents 
activitats formatives que fem. L’assessorament jurídic o simplement la consulta quan apareixen noves 
normatives.  

Com ho fem tot això? Ho fem en xarxa participant dels espais institucionals i les relacions institucionals que 
tenim des de l’entitat; promovent la pluralitat, la col·laboració i la cooperació;  -com saben també vam assolir 
en l’Assemblea de constitució d’aquest mandat que en aquesta casa no hi hauria govern i oposició, sinó que 
participaríem tots a la una; en aquest cas, el Comitè Executiu així ho representa amb tota la pluralitat i colors 
polítics que tenim-;  cercant la innovació i la modernització permanent. Algunes apostes que hem fet per la 
comunicació àgil i útil –alguns ens ho diuen de que pràcticament cada dia els arriba una comunicació de la 
Federació de Municipis-. En les xarxes institucionals que tenim, ara mateix tenim en marxa 30 convenis amb 
entitats i institucions i en estudi –com hem informat en el Comitè Executiu- una proposta del Col·legi 
d’Informàtics de Catalunya. També tenim més línies d’actuació conjunta amb altres entitats municipalistes, la 
FEMP i l’ACM. Que aprofito perquè m’he oblidat a l’inici, saludar a Marc Pifarré, Secretari General de l’ACM, 
i amb el que també hi ha una estreta col·laboració; i les relacions institucionals que tenim amb les 
federacions territorials de la FEMP en d’altres territoris. Compartim neguits, exportem també alguna 
experiència i som també referents pel que fa a la FEMP en molts temes. En l’econòmic un de principal i crec 
que l’alcalde Martí Carnicer ha hagut de marxar però estava aquí i molts documents que s’elaboren des de 
l’àmbit econòmic també són documents que la FEMP tradueix i utilitza també en les seves reivindicacions. 
També reforcem tot el que és el canvi de normativa i que afecta directament als municipis. I després hi ha 
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les col·laboracions amb entitats sindicals, associacions empresarials, col·legis professionals, de la 
universitat, de les xarxes cíviques o de les entitats del Tercer Sector, per posar algun exemple. 

Innovem per ajudar a la modernització dels governs locals i les seves estructures i, en aquest sentit, tenim 
dues “cireretes”; una és el Banc de Bones Pràctiques de la Fundació Carles Pi i Sunyer, que en aquest curs 
han estat 220 les pràctiques que la Fundació ha triat com a Bona Pràctica Municipal, això són 77 municipis. 
Segurament aquests dies us han arribat els certificats d’aquesta Bona Pràctica i l’entitat està rumiant si fem 
també un acte de reconeixement en el primer trimestre de l’any perquè pensem que pels municipis és un 
reconeixement important. I l’altra és el Focus d’Innovació Local, és un focus amb informació internacional; 
qualsevol bona pràctica en qualsevol ciutat o municipi del món també ens arriba i immediatament la pugem a 
la web per tal que tothom la pugui veure. 

El nostre rol és el de vetllar pels drets dels ciutadans, l’ocupació, l’habitatge, la igualtat, la convivència, el 
transport, la proximitat, ...per tant, com diu la revista nostra d’aquest mes, el dret a la ciutat per part dels 
ciutadans. 

Som una organització que a nosaltres ens agrada dir que és austera, per tant amb un pressupost ajustat i 
amb una contenció de la plantilla; professionalitzada, eficaç i transparent amb tots els mecanismes de què 
ens hem dotat i amb el màxim accés a tota la documentació i a la informació. 

La nova governança de l’entitat per garantir l’acció són, com he explicat abans, 9 Àmbits de treball que 
despleguen la seva activitat i més de 250 les reunions que hem tingut en més de 300 òrgans de participació i 
col·laboració amb la Generalitat i d’altres institucions. 

De l’assistència tècnica, dels informes que hem realitzat, més d’un centenar d’informes i consultes d’àmbit 
del govern local, la funció pública, el benestar i l’acció social, l’ocupació, la salut, el comerç i el turisme, la 
contractació, per posar també algun exemple, i, sobretot, coincideixen totes quan hi ha canvis normatius. Per 
exemple ahir, amb la nova llei de contractació, vam tenir una jornada amb més de 650 persones a l’Auditori 
AXA que va ser molt ben acollida. 

Pel que fa a la formació, intentem que sigui d’alta qualitat i estratègica i està adreçada preferentment als 
quadres de comandament dels governs locals i ara el compromís és obrir-ho també als comandaments més 
directius i electes locals. El Seminari de Dret Local, el Seminari Tècnic Local, el Seminari de Relacions 
Col·lectives, i altres programes formatius propis i també els que estan sota el paraigües de l’AFEDAP, ha fet 
possible que organitzem 97 cursos amb 11.000 participants en la formació de la Federació. 

Pel que fa a la comunicació dir que anem creixent i que ja vam posar en marxa l’App de la Federació de 
Municipis de Catalunya –que sempre aprofito per dir que si no l’heu baixada ho feu-; la Newsletter arriba 
setmanalment a 3.800 destinataris; la revista de l’FMC es distribueix a 2.300 destinataris i, finalment, els 
seguidors a les xarxes socials ja superen els 4.300. 

La comunicació directa, allò que dèiem d’aquells mails que arriben a les alcaldies ha estat més de 500 
comunicacions directes. Ja siguin comunicats, informació, posicionaments, etc. 

Per tant, la Federació entenem que és una entitat forta, representativa, plural –com hem demostrat- que 
defensa la promoció de l’autonomia local i, la frase que m’agradaria destacar és que som necessaris. Pel 
futur ens queda fer reflexió, treball de reflexió estratègica, col·laborar en activar i ajudar el Govern de la 
Generalitat que pugui sortir del 21 de desembre en posar en marxa el Consell de Governs Locals d’una 
manera activa i efectiva i que sobretot sigui útil pels governs locals i que alhora  també ajudi al Govern de la 
Generalitat a legislar en el sentit que ens pugui anar també bé pels municipis; reforç de la formació d’electes 
i seguirem reforçant, com no pot ser d’una altra manera, la formació i l’assessorament als municipis. Per 
tant, simplement dir que continuarem amb les mateixes ganes i il·lusió per treballar pels municipis i 
continuarem per estar al costat vostre cada vegada que ens necessiteu i agrair, doncs, simplement, que el 
fruit de la presentació d’aquesta memòria, que el contingut d’aquesta memòria és gràcies als vicepresidents, 
a les persones que estan implicades amb la nostra entitat i també al nostre equip que tenim aquí a l’FMC 
que avui també han escoltat que amb una plantilla molt reduïda també es treu endavant tota la feina. 
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Aquesta seria la presentació d’aquesta Memòria d’activitats de l’entitat i obriríem un torn de paraules si 
voleu. 

Doncs si no hi ha cap intervenció, procedim a la votació.  

Resultat de la votació: Per unanimitat, queda ratificat de l’acord del Comitè Executiu del 3 de juliol de 2017 
d’aprovació de la Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2016. 

 

Com a tema d’urgència hi ha la proposta de nomenament d’un membre del Comitè Executiu a causa 
de vacant  

Es proposa, a causa de la vacant del Sr. Albert Neiro, ex alcalde de Balsareny, el nomenament de 
l’alcaldessa de Santa Coloma de Cervelló, senyora Anna Martínez, en substitució de l’anterior.  

Procedim a la votació.  

Resultat de la votació: Per unanimitat, s’aprova el nomenament de l’alcaldessa de Santa Coloma de 
Cervelló, senyora Anna Martínez, com a membre del Comitè Executiu en substitució de la vacant del senyor 
Albert Neiro. 

 

6. Torn obert de paraules 

 

Antoni Massana, Vicepresident de I'FMC i alcalde de Vacarisses 

Fa un prec a l’entitat per si mai aquest país decideix fer un Referèndum i posar urnes, i s’imputa els seus 
alcaldes, m’agradaria que la Federació estigués al seu costat. Dels 700 alcaldes imputats n’hi ha més de 400 
que formem part de l’FMC i trobem que s’ha estat al nostre costat. Només això.  

 

Xavier Amor, President 

És veritat que han estat dies molt convulsos, que hem intentat consensuar posicionaments i prenem nota 
d’aquesta demanda que ens fa el vicepresident Antoni Massana. 

 

Eduard Piera, alcalde de la Fuliola  

President, avui volem posar de manifest que el funcionament ordinari de la FMC ens preocupa. Ens 
preocupa que els pressupostos no s’aprovin amb temps i forma, la soledat amb que s’ha deixat molts dels 
nostres federats, el nul debat polític existent en moments crucials del país i els posicionaments unilaterals 
d’aquesta presidència en vers el que passa. 
Els pressupostos.  Avui, 1 de desembre, sotmetem a votació per part de l’Assemblea els pressupostos per 
l’any en curs, quan només queda un mes per acabar-lo! Això no és ni mig normal. Els Estatuts de la 
Federació no fixen terminis per a l’aprovació dels Pressupostos i comptes anuals, l’Art 21.1 dels Estatuts de 
l’FMC diu que “L'Assemblea es reunirà en sessió ordinària convocada pel President, com a mínim un cop a 
l’any, en tot cas per aprovar la gestió de l’òrgan de govern, el pressupost i els comptes anuals.” Ens hem de 
remetre a l’Art. 322-15 del Llibre Tercer del Codi Civil de Catalunya, de les persones jurídiques, com a norma 
subsidiària, que en el punt de “Deures d’elaboració dels comptes i de transparència”, diu: 1. L’òrgan de 
govern ha d’elaborar el pressupost i els comptes anuals, que s’han de presentar a l’assemblea general 
perquè els aprovi en el termini que estableixin els estatuts i, com a màxim, en els sis mesos següents a la 
data de tancament de l’exercici 
La FMC no pot viure a esquenes del que passa al País, i menys tenint en compte que més de 700 Alcaldes i 
Alcaldesses  han estat i estem sent investigats pel simple fet de defensar una idea política, legítima i sense 
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violència. D’aquests Alcaldes i Alcaldesses  n’hi ha prop de 420 que som membres de la FMC. Ni una sola 
trucada, ni una sola trucada preguntant si necessitàvem assessorament jurídic, ni d’ànim ni d’escalf, ni una 
sola. La Federació no pot viure d’esquena a la realitat que està patint el món municipal, a la persecució i 
espia sistemàtica d’alcaldes i ajuntaments pel seu color polític. 
No demanem que la FMC sigui independentista. Li demanem que sigui demòcrata i sobretot, que es posi al 
costat dels seus federats. Li demanem que en moments circumstancials i en temes de país es pregunti als 
federats quins posicionaments ha de tenir la federació. Li demanem que estigui al costat del Govern legítim 
de Catalunya i no al costat de l’aplicació de l’article 155. 
Perquè primer va ser la Generalitat i el Parlament, després el Govern de la ciutat de Madrid, ara les entitats 
culturals i els mitjans públics. I que serà el següent, destituir alcaldes per raó del que pensen? 
President, li demanem en definitiva, que sigui la federació de tots els federats i que sigui el president de tots. 
I li repeteixo, no li demanem que posi una estelada, però sí que defensi la senyera. No li demanem que 
emprengui actes que lliurement pot no compartir, però sí que com a Federació defensi als que lliurement ho 
han fet. No li demanem que es torni republicà, però sí que defensi els valors d’igualtat, llibertat d’expressió, 
llibertat de manifestació i llibertat ideològica. 
No hi ha llibertat col·lectiva sense llibertat individual i no hi ha una democràcia real sense llibertat. 

 

Xavier Amor, President 

Entenc que és un escrit per a una reflexió i vull dir el següent pels temes que han sortit: el primer és el 
pressupost, és veritat, però el vam aprovar en el Comitè Executiu del dia 3 de juliol de 2017 i el que fem és 
elevar-lo a l’Assemblea; per tant, nosaltres estem dins del que marca la llei que diu que en el curs s’ha 
d’aprovar el pressupost. Per això hem fet i hem convocat aquesta assemblea a 1 de desembre tot i que 
l’entorn aconsellava –en reunions que hem tingut amb els vicepresidents- si ho podíem deixar per més 
endavant, però vam dir que com a mínim la part formal de l’entitat, el que aprovem quedi en el curs vigent. 
Pel que fa al moment actual que està vivint el país, nosaltres amb la col·laboració que en aquest cas fem 
amb d’altres entitats municipalistes, hem entès –i puc entendre el seu missatge i puc discrepar del què em 
diu entre d’altres coses perquè fa alguna afirmació que no comparteixo-. Jo no estic en cap cas al costat del 
155, estic sempre al costat de la llei i de complir amb el que digui la llei i que cadascú interpreti en aquest 
cas el que vulgui. Si que és veritat que amb els vicepresidents en algun moment hem tingut dificultats per 
acordar posicionaments que s’han de produir de forma molt ràpida perquè de vegades els esdeveniments –i 
en aquests dies n’hem viscut molts- doncs han anat passant com aquell que diu durant hores i, en aquest 
sentit, això sí que vam fer una reunió de compromís d’intentar millorar aquest aspecte per tal que àgilment 
ens poguéssim intercanviar les propostes de posicionaments que anéssim traient, i en aquest cas és un punt 
de millora que ja hem parlat a nivell de vicepresidències. La Federació, en el cas que està comentant, hem 
tingut dos posicionaments que hem intentat consensuar i a vegades no ha estat possible però s’ha pogut 
mostrar sempre el saber estar i el respecte, primer per la llei, i el respecte per les decisions judicials i, en 
aquest cas, el que sí vam fer per un tema que precisament avui també és d’actualitat, que és el tema de les 
persones que avui estan declarant, el que sí que vam dir i que vam demanar des de la Federació és la 
revisió d’aquests actes judicials per tal que el desig –que no té res a veure amb la realitat, ni el que pugui 
passar ni els procediments- però sí que és veritat que el desig avui era també aquest, doncs, de que el dia 
acabi si pot ser amb aquestes persones en llibertat, perquè tenim al davant unes eleccions i a mi sí que 
m’agrada que unes eleccions es facin en el clima de normalitat major que pugui haver-hi. 

Per tant, prenem nota de tot el que ens diu i li agraeixo la intervenció perquè me la va avançar. És a dir que 
és veritat que vostè en aquest cas va mostrar i em va fer arribar el seu posicionament que, li respecto, i 
aquesta és la resposta que li puc donar.  

Abans d’acabar aquesta Assemblea, vull comentar que abans d’ahir, pels mitjans de comunicació, vam tenir 
coneixement de la dimissió de l’alcalde de Premià de Mar, Miquel Buch, que alhora és el President de l’ACM. 
Haig de dir que em sap molt de greu. Avui havia confirmat que podria venir a la nostra Assemblea, li 
agraeixo que estigui aquí en Marc Pifarré en representació d’ell, i em sap greu perquè he de dir que la 
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relació de President a President ha estat  molt bona; crec que hem intentat donar resposta als moments 
actuals en tot allò que hem anat treballant. Abans ho deia en el Comitè Executiu, en els acords ha estat molt 
fàcil però també en els desacords doncs ha estat fàcil el tirar-ho endavant. Dir també que si la relació de 
President a President ha estat molt bona, la personal ha estat magnífica i per tant li vull desitjar molta sort en 
l’etapa que enceti. Ho dic avui aquí que a part d’amic el considero un gran polític d’aquest país, crec que pot 
continuar fent molta feina en política perquè ho demostrat al capdavant del seu ajuntament, els seus 
ciutadans li han reconegut en diferents ocasions, i hem cregut oportú  -perquè aquest és un acte en el que 
es grava per l’acta i, per tant, quedarà escrit en les actes de la nostra entitat- que aquesta Assemblea en 
nom del municipalisme que representem la Federació de Municipis de Catalunya, doncs tingui un present 
per al president de l’Associació Catalana de Municipis i que li puguis traslladar la nostra més sincera 
abraçada i més sincera estima. Hem fet una litografia perquè tingui un record. Una litografia que es titula  
“Ciutadania” i per tant que representa allò pel que en Miquel ha estat vetllant, que és els drets d’aquesta 
ciutadania i per la millora i el benestar dels municipis de Catalunya i, en nom de tot el Comitè Executiu i de 
l’Assemblea et fem entrega perquè li facis arribar.  

I no havent més assumptes sobre els quals tractar, el President aixeca la sessió, essent les catorze 
hores i deu minuts, estenent-se d’ella la present acta. 

 

 

 

 

 

Xavier Amor i Martín   Lluïsa Moret i Sabidó 
President   Secretària 

 


